
گسترش روزافزون اس��تفاده از ارزهاي ديجيتال در 
ايران و تاثير آن بر نظام مالي كش��ور، ضرورت ايجاد 
چارچوب قانوني براي اين فناوري نوين را بيش از پيش 
آشكار كرده اس��ت. در حالي كه بانك مركزي تلاش 
مي كند با استناد به قانون جديد اين نهاد، نقش اصلي 
را در تنظيم مقررات ارزهاي ديجيتال بر عهده گيرد، 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي معتقدند اين حوزه 
نيازمند قانون گذاري جامع با مشاركت تمامي نهادهاي 
مرتبط اس��ت. در اين گزارش نگاهي به ديدگاه بانك 
مركزي در خصوص قانون گ��ذاري ارزهاي ديجيتال 
داريم و همچنين نگاه نمايندگان مجلس و دلايل آنها 
براي مخالفت با نقش بانك مرك��زي در اين حوزه را 

بررسي مي كنيم.

   موضع بانك مركزي 
و حاميان اختيارات قانوني اين نهاد

به گزارش ايبن��ا، محمدرضا فرزين، رييس كل بانك 
مرك��زي، در همايش بانك��داري نوي��ن و نظام هاي 
پرداخت با اشاره به مواد ۴، ۲۴، ۵۴ و ۶۴ قانون جديد 
بانك مركزي، بر نقش اين نه��اد در مقررات گذاري و 
نظارت بر ارزهاي ديجيتال تاكيد كرد. او قانون گذاري 
در اين حوزه را كاري دشوار مي داند كه تمام كشورها 
در ابتداي راه با آن چالش داش��ته اند، اما معتقد است 
ش��رايط تحريم مي تواند فرصتي براي استفاده از اين 
ابزار نوين در تجارت كشور باش��د. فرزين در تشريح 
ديدگاه بانك مركزي، به چند پرس��ش كليدي اشاره 
مي كند: آيا مي توان تعهد ارزي را با ارزهاي ديجيتال 
پذيرفت؟ مقررات مالياتي و مبارزه با پولشويي در اين 
حوزه چگونه بايد باشد؟ ش��يوه نظارت بر كارگزاران 
ارزهاي ديجيتال به چه صورت خواهد بود؟ او با اشاره 
به فعاليت ۲۱۸ كارگ��زار، حجم معاملات ماهانه ۳۵ 
هزار ميليارد توماني و انجام ۱۰ ميليون تراكنش كه بر 
ثبات مالي كشور اثرگذار است، ورود دقيق براي تنظيم 
مقررات را ضروري مي داند. رييس كل بانك مركزي 
همچنين از برگزاري جلسات مستمر در ۶ ماه گذشته 
خبر داد و مي گويد به زودي مقررات مربوطه در هيات 
عالي تصويب خواهد شد تا فعالان اين حوزه با اطمينان 

بيشتري به فعاليت خود ادامه دهند.

  قانون ارزهاي ديجيتال ايران
ش��مس الدين حسيني، رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس، از حاميان جدي اين ديدگاه است. او در همين 
كنفرانس با اش��اره به هدف گذاري ده درصدي س��هم 
اقتصاد ديجيتال از توليد ناخالص داخلي در برنامه هفتم 
توسعه، معتقد است در اين حوزه عقب هستيم و نبايد مانع 
پيشرفت فناوري شويم. حسيني تاكيد مي كند كه اگر 
نتوانيم پيشرفت هاي سريع فني و تجاري را نظم دهيم، 
فرصت ها به تهديد تبديل خواهد شد. رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس همچنين با اشاره به اينكه بانك مركزي 
به درستي بر جنبه هاي نهادي ارزهاي ديجيتال تمركز 
كرده، از سند جامع تدوين ش��ده در اين حوزه استقبال 
مي كند. او با بيان اينكه هر پول يك دارايي اس��ت اما هر 
دارايي پول نيست، تاكيد مي كند كه اين موضوع بر مفهوم 
پول و اندازه گيري نقدينگي اثر مي گذارد. حسيني با ذكر 
يك مثال مهم اضافه مي كند: بيت كوين مليت ندارد، يعني 
متعلق به هيچ كشوري نيست و هر فردي در هر كشوري 

مي تواند اقدام به ماين يا استخراج آن كند.

  مخالفت قاطع نمايندگان مجلس 
و دلايل قانوني آن

در طرف مقابل، طيف گسترده اي از نمايندگان مجلس 
با ورود مس��تقل بانك مركزي به حوزه قانون گذاري 
ارزهاي ديجيتال مخالفند. احمد نادري، عضو هيات 
رييسه مجلس، با تاكيد بر اولويت بالاي قانون گذاري 
در اين ح��وزه به خبرگ��زاري ايس��نا مي گويد: اين 
فناوري پيچيدگي هاي حقوقي، عملياتي، مالي، فني 
و زيرساختي بس��ياري دارد كه باعث مي شود نه تنها 
بانك مرك��زي، بلكه هيچ نهاد ديگ��ري نيز نتواند به 
تنهايي قوانين اين حوزه را تعيين كند. به گفته نادري، 
در مسير قانون گذاري ارزهاي ديجيتال، نخست بايد 
ماهيت دارايي هاي ديجيتال تعيين و از يكديگر متمايز 
شود و سپس دستگاه هاي مختلف مانند سازمان بورس، 
وزارت اقتصاد، وزارت صنعت، معدن و تجارت، بانك 
مرك��زي و قوه قضاييه ملزم به تدوين مقررات و انجام 
وظايف خود شوند. او تاكيد دارد كه بانك مركزي تنها 
مي تواند در حوزه ري��ال ديجيتال ورود كند و ورود به 
ساير حوزه ها، تخلف از قانون به شمار مي رود. نادري 
همچنين با لحني هشدارآميز تصريح مي كند كه اگر 
بانك مركزي به حوزه اي خارج از اختيارات قانوني خود 
يعني قانون گذاري كل حوزه ارزهاي ديجيتال ورود 
كند، مي تواند تبعات جبران ناپذيري به همراه داشته 
باش��د، چرا كه همچون دادن يك ق��درت عملياتي 
بي حساب به نهادي است كه به لحاظ قانوني و منطقي، 

نبايد و نمي تواند متولي آن شود.

  قانون ارزهاي ديجيتال ايران
زهرا س��عيدي مبارك��ه، عضو كميس��يون صنايع و 

معادن مجلس نيز با تاكي��د بر اينكه چنين اقداماتي 
بايد توس��ط نهادهاي بالادس��تي و قانون گذار انجام 
شود مي گويد مجلس با همكاران خود به اين نتيجه 
رسيده كه چالش هاي ارزهاي ديجيتال تنها توسط 
مجلس قابل حل است و بايد به صورت كارشناسي به 
آن ورود كنند. او توصيه مي كند بانك مركزي به اين 
موضوع ورود نكند، زيرا ماهيت ارزهاي ديجيتال فراتر 
از مسووليت هاي قانوني اين نهاد است. مهرداد لاهوتي، 
عضو كميس��يون برنامه و بودجه، با اش��اره به مصوبه 
ش��وراي عالي فضاي مجازي در گفت وگو با تس��نيم 
يادآوري مي كند كه در سند راهبردي ايران در فضاي 
مجازي، وزارت اقتصاد مسوول تهيه و ارايه نظام نامه 
ش��ده و كميس��يون عالي تنظيم مقررات موظف به 
تصويب آن است. او تاكيد مي كند كه بانك مركزي بايد 
تمركز خود را بر نظارت و تنظيم مقررات در بخش هاي 
مالي و بانكي معطوف كند و خروج از محدوده اختيارات 
قانوني، پيامدهاي زيان باري ب��راي نظام اقتصادي و 

قضايي خواهد داشت.

  راهكارهاي پيشنهادي 
و ضرورت همكاري نهادها

مه��ران محرميان، كارش��ناس نظ��ام پرداخت، در 
همايش بانكداري نوين و نظام هاي پرداخت با ارايه 
تحليلي از وضعيت موجود، مي گويد در حال حاضر 
در مرحل��ه اي قرار داري��م كه در آن م��ردم ارزهاي 
ديجيتال را پذيرفته اند، اما حاكميت هنوز به پذيرش 
كامل نرسيده اس��ت. او تاكيد مي كند كه زماني كه 
مردم موضوعي را مي پذيرن��د، حاكميت نيز بايد به 
آن واكنش نشان دهد. محرميان معتقد است كه در 
قانون جديد بانك مركزي بحث رسيدگي به ارزهاي 
ديجيتال تكليف ش��ده است. يعقوب رضازاده، عضو 

هيات رييس��ه كميس��يون امنيت ملي مجلس در 
گفت وگو با فارس راه ح��ل را در قانون گذاري جامع 
با مش��اركت همه دستگاه هاي مس��وول مي داند. او 
معتقد است پلتفرم هاي داخلي تبادل ارز ديجيتال 
از ظرفيت هاي خ��وب فني و نيروي انس��اني بومي 
برخوردارند و بايد از فعالي��ت قانونمند آنها حمايت 
ش��ود. رضازاده تاكيد مي كن��د نظام مند كردن اين 
پلتفرم ها ضروري است، اما نبايد براي آنها محدوديت 
ايجاد كرد يا جلوي تبادل ارزهاي ديجيتال توس��ط 
مردم كش��ورمان را در پلتفرم ه��اي داخلي گرفت. 
محمد امير، عضو كميسيون اصل نود مجلس نيز با 
تاكيد بر لزوم همكاري تمام دستگاه هاي فعال براي 
تدوين و اجراي قانون جامع، خواس��تار مش��اركت 
نهادهايي مانند بانك مركزي، وزارتخانه هاي اقتصاد، 
صنعت، معدن و تجارت و ارتباطات، و معاونت علمي 

در اين فرآيند شده است.

  جمع بندي و دورنماي آينده
اختلاف نظ��ر ميان مجلس و بان��ك مركزي درباره 
متولي قانون گذاري ارزهاي ديجيتال در ش��رايطي 
ادامه دارد كه حجم قابل توجه معاملات در اين حوزه 
و گسترش استفاده از اين فناوري، نياز به چارچوب 
قانوني مش��خص را دوچندان كرده است. با توجه به 
پيچيدگي هاي فني، حقوقي و اجرايي اين حوزه، به 
نظر مي رس��د راهكار نهايي در همكاري و هم افزايي 
ميان تمامي نهادهاي مرتبط باشد تا با تدوين قانوني 
جامع و كارآمد، مسير توس��عه اين فناوري نوين در 
كش��ور هموار ش��ود و بايد بحث مقررات گذاري به 
گونه اي باش��د كه امكان نوآوري و ش��فافيت در اين 
بخش را تقويت كرده و موانع جديدي در اين مسير 

ايجاد نكند.

دنياي فناورياخبار دانش و فن6   Sat. Nov 30. 2024   2922   شنبه 10 آذر 1403     28 جمادی الاول 1446    سال یازدهم      شماره

اپل از بهبود بازار گوشي جا ماند
بررسي جديد نش��ان داد فروش جهاني گوشي هاي 
هوشمند در سال ۲۰۲۴، پس از دو سال كاهش متوالي، 
بهبود قدرتمندي يافت، اما شركت اپل به سختي توانسته 
اس��ت به رشد خود برسد كه نش��ان دهنده پيشرفت 
رقيبان اندرويدي در چين و بازارهاي نوظهور است. به 
گزارش ايسنا، شركت تحقيقاتي اي دي سي در گزارشي 
اعلام كرد اپل و رقيبانش در س��ال جاري، ۶.۲ درصد 
گوشي هاي بيشتر يا حدود ۱.۲۴ ميليارد دستگاه عرضه 
خواهند كرد. اما حجم آيفون احتمالا فقط ۰.۴ درصد 
بالاتر خواه��د رفت. با اين حال، اپل با ميانگين قيمت 
فروش بيش از ۱۰۰۰ دلار، همچنان از نظر كسب سود 
برند برتر باقي ماند، در حالي كه سود رقيبان اندرويدي 
مجموعا حدود ۲۹۵ دلار بودند. اين بررسي بهبود نابرابر 
بازار گوشي هاي هوشمند را نشان مي دهد كه در دوران 
پساكرونا، با وجود ظهور هوش مصنوعي دچار ركود شد. 
شركت اي دي سي اعلام كرد: بخش عمده اي از رشد 
سال ۲۰۲۴، ناشي از تقاضاي متوقف شده و مناطقي 
با ضريب نفوذ كمتر گوشي هاي هوشمند بوده است. 
عرضه دس��تگاه هاي اقتصادي تر از سوي سازندگان 
گوش��ي اندرويدي، به برندهاي چيني كمك كرد تا از 
اين فرصت بهتر استفاده كنند، در حالي كه پيش بيني 
مي شود اپل در سال آينده عملكرد بهتري داشته باشد.

افزودن پيشرفت هاي هوش مصنوعي، موضوعي بزرگ 
در ميان شركت هايي مانند سامسونگ الكترونيكس، 
اپل و گوگل، نتوانست مصرف كنندگان را به وجد بياورد. 
نبيلا پوپال، مدير تحقيقات اي دي سي، گفت: در حالي 
كه هوش مصنوعي مولد همچنان يك موضوع داغ و 
اولويت اصلي براي بسياري از فروشندگان است، هنوز 
به طور قابل توجهي بر تقاضا تاثير نگذاشته و عامل اوليه 
ارتقاءها بوده است. سرمايه گذاري هاي بيشتري براي 
افزايش آگاهي مصرف كنن��ده ضروري بوده و معرفي 
قابليت ضروري، باعث مي ش��ود مصرف كنندگان به 
فروشگاه هجوم مي آورند و چرخه فوق العاده اي را ايجاد 
مي كنند كه همه منتظر آن هستند. برندهايي مانند 
شيائومي و هواوي، سرمايه گذاري ها را به سخت افزار 
و طراحي پردازنده هاي س��اخت خود سرازير كرده اند 
تا تهديد يا تاثير تحريم هاي امريكا را خنثي كرده و در 
عين حال، طراحي خود براي موارد اس��تفاده از هوش 
مصنوعي را سفارشي كنند. هواوي جديدترين تلفن 
هوشمند ساخته شده با تراش��ه هاي ساخت چين را 
معرفي كرده در حالي كه شيائومي يك نيمه رساناي 
داخلي براي دستگاه هاي سال ۲۰۲۵ آماده مي كند. 
در بازار بسيار رقابتي چين كه در آن جايگاه هاي برتر در 
هر سه ماهه ميان بيش از ده ها شركت جابه جا مي شود، 
تخفيف هاي بزرگ و طولاني مدت باعث افزايش فروش 
شد. اين تخفيف ها تاثير بيشتري نسبت به سال قبل 
داش��تند، اما نگراني در مورد اقتصاد بيمار اين كشور 
احتمالا ادامه خواهد داشت. بر اساس گزارش بلومبرگ، 
در سطح جهاني، فروش هنوز به سطح قبل از پاندمي 
كرونا برنگشته و اي دي سي براي سال هاي آينده، چيزي 
بيش از رشد تك رقمي پايين انتظار ندارد. طولاني شدن 
فاصله بين ارتقاء، اشباع بازار در اقتصادهاي توسعه يافته 
و رشد سريع تجارت تلفن هاي هوشمند دست دوم، به 
عنوان عوامل اصلي موثر در ركود در نظر گرفته مي شود.

چگونه تلگرام  درآمد  ميلياردی 
از  ارز ديجيتال كسب كرد؟

درآمد تلگرام در نيمه اول سال ۲۰۲۴ قبل از اينكه پاول 
دوروف، موسس اين پلتفرم در فرانسه دستگير شود، 
به ۵۲۵ ميليون دلار افزايش يافت. به گزارش ايس��نا، 
روزنامه فايننش��ال تايمز در گزارشي نوشت: تلگرام به 
سرمايه گذاران گفته است كه بازداشت دوروف توسط 
پليس فرانسه، تاثير چندان »مادي« بر اين اپليكيشن 
نداشته است. ارزش دارايي هاي ارز ديجيتال اين شركت 
افزايش يافته و اين كسب وكار را تقويت كرده است. بر 
اساس گزارش هاي مالي حسابرسي نشده، دارايي هاي 
ديجيتال تلگرام در نيمه اول سال ۲۰۲۴، به ۱.۳ ميليارد 
دلار رسيده است كه در مقايسه با ۴۰۰ ميليون دلار در 
پايان سال گذشته، افزايش داشته است. اما وضعيت در 
ماه اوت كه موس��س شركت توسط مقامات فرانسوي 
بازداشت شد و به يك سري اتهامات متهم شد، بدتر شد. 
با اين حال، در يك گزارش س��رمايه گذار در ۲۲ اكتبر، 
اين شركت اعلام كرد اين دستگيري تاثير قابل توجهي 
بر كسب و كار نداشته است، زيرا اتهامات تنها عليه پاول 
دوروف مطرح ش��ده اس��ت. تلگرام همچنين درآمد 
۵۲۵ ميليون دلاري را براي ش��ش ماه منتهي به پايان 
ژوئن گزارش داد كه نس��بت به مدت مشابه سال قبل، 
۱۹۰ درصد افزايش يافته اس��ت. تقريب��ا نيمي از اين 
درآمد به مي��زان ۲۲۵ ميليون دلار، از معامله اي با يك 
شريك ناشناس حاصل شد كه در آن تلگرام وضعيت 
انحصاري »تون كوين« )Toncoin( براي كس��ب و 
كارهاي كوچك براي خريد تبليغات در اين اپليكيشن را 
اعطا كرد. طبق شرايط اين معامله، تلگرام در ازاي اجازه 
دادن به »تون كوين« براي اينكه روش انحصاري كسب 
و كارهاي كوچك براي خريد تبليغات در اپليكيش��ن 
باشد، اين پول را دريافت كرد. با وجود برخي نوسانات در 
قيمت »تون كوين« پس از دستگيري دوروف، تلگرام 
همچنان از فروش دارايي ديجيتالي، كسب درآمد كرده 
است. اين شركت در نيمه اول سال ۲۰۲۴، ۳۵۳ ميليون 
دلار تراكنش هاي ارز ديجيتال ثبت و سود خالص ۳۳۵ 
ميليون دلار را گزارش كرد كه نشان دهنده توان مالي 
اين شركت اس��ت. با وجود وضعيت مالي موفق فعلي، 
كارشناسان هش��دار مي دهند كه اين شركت به دليل 
ارتباط با محتواي نامطلوب و تروريستي ممكن است 
در درآمدهاي تبليغاتي آينده با مشكلاتي مواجه شود. 
تلگرام نياز به حفظ كنترل بر محتوا و بهبود سيس��تم 
نظارتي خود را تاييد كرده است. بر اساس گزارش كريپتو، 
اگرچه دوروف مالك تمام تلگرام است، اما او همچنين 
حدود ۲.۴ ميليارد دلار از طريق بدهي، تامين مالي كرده 
است كه بايد تا سال ۲۰۲۶ بازپرداخت شود. اين شركت 
در سپتامبر امسال، از بخشي از درآمد خود براي بازخريد 

۱۲۴.۵ ميليون دلار اوراق قرضه استفاده كرد.

سرقت ۱۷ ميليون دلاري 
هكرها از بانك مركزي اوگاندا

هكرها به سيستم هاي بانك مركزي اوگاندا رخنه 
ك��رده و ۶۲ ميليارد ش��يلينگ )۱۷ ميليون دلار( 
از حس��اب هاي اين بانك مركزي س��رقت كردند. 
به گزارش ايس��نا، روزنامه نيو ويژن، روز پنج شنبه 
به نق��ل از منابع آگاه، گزارش ك��رد حمله به بانك 
مركزي اوگاندا توسط گروهي موسوم به »ضايعات« 
)Waste( مستقر در جنوب شرقي آسيا، انجام شد. 
بانك مركزي اوگاندا حدود ۳۷ ميليارد ش��يلينگ 
از مبلغ س��رقت رفته را بازيابي كرده اس��ت. طبق 
گزارش اين نش��ريه، پليس و دفتر حسابرسي كل 
در حال بررس��ي اين حادثه هس��تند. بر اس��اس 
گزارش بلومبرگ، روزنامه ديلي ميرور، در گزارش 
جداگانه اي، نوش��ت: مبلغ مسروقه، ۴۷.۸ ميليارد 
شيلينگ بوده و اين پول در سپتامبر، به دو حساب 
در ژاپن و انگليس انتقال يافته اس��ت. اين روزنامه 
اعلام كرد اين كلاهبرداري يك »كار داخلي« بوده و 
چندين كارمند بانك مركزي و وزارت دارايي مورد 

بازجويي قرار گرفته اند.

بازار تلفن هاي هوشمند 
خارجي در چين كساد شد

فروش تلفن هاي هوش��مند برند خارجي از جمله 
آيفون اپل در چي��ن، در اكتبر، بر مبناي س��ال به 
سال، ۴۴.۲۵ درصد كاهش يافت. به گزارش ايسنا، 
داده هاي آكادم��ي فناوري اطلاع��ات و ارتباطات 
چين نش��ان داد فروش تلفن هاي هوش��مند برند 
خارجي در اكتبر، به ۶.۲۲ ميليون دس��تگاه رسيد 
كه در مقايسه با ۱۱.۱۴۹ ميليون دستگاه در اكتبر 
سال ۲۰۲۳، كاهش يافت. اپل به عنوان بزرگ ترين 
شركت خارجي كه بازار تلفن هوشمند چين را تحت 
نفوذ دارد، نقش مهمي در مجموع فروش تلفن هاي 
هوش��مند برند خارجي در اين كشور ايفا مي كند. 
اپل، مدل هاي آيفون ۱۶ را در سپتامبر معرفي كرد 
اما قابليت هاي هوش مصنوعي اين گوشي پرچمدار، 
سال آينده در چين قابل دسترس خواهد شد و اپل 
هنوز شريك هوش مصنوعي براي بازار چين اعلام 
نكرده است. بر اساس گزارش رويترز، آمار آكادمي 
فناوري اطلاعات و ارتباطات چين نشان داد مجموع 
فروش گوشي در چين، در اكتبر، به ميزان ۱.۸ درصد 

رشد كرد و به ۲۹.۶۷ ميليون دستگاه رسيد.

مايكروسافت با تحقيقات 
همه جانبه امريكا روبه رو شد

كميس��يون تجارت فدرال امري��كا، تحقيقات ضد 
انحصاري وسيعي را درباره مايكروسافت آغاز كرد 
كه شامل مجوزدهي نرم افزار و كسب و كار رايانش 
ابري اين غول نرم افزاري اس��ت. به گزارش ايسنا، 
لينا خان، رييس كميسيون تجارت فدرال امريكا، 
در آس��تانه كناره گيري احتمالي از سمت خود در 
ژانويه، با اين تحقيقات موافقت كرده است. پيروزي 
دونالد ترامپ در انتخابات رياست جمهوري امريكا 
و احتمال انتص��اب يك رييس جمهوري خواه براي 
اين كميسيون كه رويكرد ملايم تري در قبال كسب 
و كار دارد، نتيج��ه اين تحقيق��ات را نامعلوم كرده 
است. منابع آگاه اوايل ماه جاري تاييد كرده بودند 
كميس��يون تجارت فدرال، اين ادعاها را بررس��ي 
خواهد كرد كه مايكروس��افت از ق��درت بازار خود 
در نرم افزار بهره وري، سوءاس��تفاده كرده و شرايط 
مجوزدهي دش��واري را براي مش��تريانش تعيين 
كرده تا آنها را در سيس��تم خدم��ات ابري آزور نگه 
دارد. اين رگولاتور امريكايي همچنين ش��يوه هاي 
مرب��وط به محص��ولات امنيت س��ايبري و هوش 
مصنوعي مايكروسافت را بررسي خواهد كرد. رقيبان 
مايكروس��افت از ش��يوه هاي اين غول نرم افزاري 
انتقاد كرده و مي گويند مايكروسافت به اين طريق، 
مشتريان را در داخل اكوسيس��تم آزور نگه داشته 
اس��ت. كميس��يون تجارت فدرال در سال گذشته 
كه س��رگرم بررس��ي بازار رايانش ابري بود، چنين 
ش��كايتي را دريافت كرد. گروه لابي »نِت چويس« 
كه نماينده شركت هايي نظير آمازون و گوگل است، 
از سياست هاي مجوزدهي مايكروسافت و يكپارچه 
كردن ابزارهاي هوش مصنوعي در برنامه هاي آفيس 
و اوت لوك، انتقادكرده اس��ت. گوگل در سپتامبر، 
شكايتي را نزد كميسيون اروپا در ارتباط با شيوه هاي 
مايكروسافت در بازار رايانش ابري، مطرح و اعلام كرد 
اين شيوه ها باعث شده است مشتريان، مبلغ هنگفتي 
را براي استفاده از ويندوز س��رور در سرويس هاي 
رايانش اب��ري ديگر بپردازند و به روزرس��اني هاي 
امنيتي را با تاخير و به شكل محدود، دريافت كنند. 
بلومبرگ گزارش كرده بود كميسيون تجارت فدرال، 
اطلاعات مختلفي را از مايكروس��افت درخواست 
كرده است. مايكروسافت از تحقيقات ضد انحصاري 
اخير رگولاتورهاي امريكايي از شركت هاي بزرگ 
فناوري، تا حدودي در امان بوده است. شركت متا 
كه مالك فيس بوك اس��ت، اپل و آمازون، همگي 
از س��وي امريكا به حف��ظ غيرقانون��ي انحصار در 
بازارهاي مختلف متهم شده اند. گوگل آلفابت هم 
با دو شكايت روبه رو شده كه در يكي از آنها، قاضي 
حكم داده است اين ش��ركت به شكل غيرقانوني، 
مانع رقابت در بازار موتورهاي جست وجوي آنلاين 
شده است. ساتيا نادلا، مديرعامل مايكروسافت، در 
محاكمه گوگل ش��هادت داد و اظهار كرد اين غول 
جست وجو، از قراردادهاي انحصاري با ناشران براي 
قفل كردن محتواي مورد اس��تفاده براي آموزش 
هوش مصنوعي، اس��تفاده كرده اس��ت. بر اساس 
گزارش رويترز، هنوز معلوم نيست كه آيا ترامپ، در 
برابر شركت هاي بزرگ فناوري كوتاه خواهد آمد يا 
خير. معاون رييس جمهور منتخب امريكا، نسبت 
به قدرت اين ش��ركت ها بر گفتمان عمومي، ابراز 

نگراني كرده است.

نمايندگان مجلس ضرورت ايجاد چارچوب قانوني فناوري هاي نوين را تشريح كردند

بي ساماني حوزه ارزهاي ديجيتال در ايران

خلأ قانوني عمده ترين چالش حقوقي پلتفرم ها استاتصال به فيبر نوري در صدر برنامه هاي دولت
طرح فيبر نوري منازل و كسب و كارها كه مهم ترين 
پروژه ارتباطي كشور محسوب مي شود، طبق گفته 
مسوولان در دولت چهاردهم با بازنگري هايي ادامه 
پيدا مي كند اما بايد نگاه مبتني بر ايجاد پوشش را به 
نگاه مبتني بر اتصال تغيير داد. به گزارش ايسنا، پروژه 
فيبر نوري منازل و كس��ب  و كارها، اقدام بزرگي بود 
كه در صورت تداوم مي تواند مساله ارتباطات كشور 
را به صورت اساس��ي و ريش��ه اي تا چند دهه آينده 
حل كند. اگرچه اين پروژه از ابتدا تا تاكنون مس��ير 
پر فراز و نشيبي را پش��ت سر گذاشت اما با پيگيري 
و همراهي هاي همه جانبه، مسائل و مشكلاتش حل 
ش��ده و  مي توان گفت كه به نقطه مطلوبي رس��يده 
است. براساس آمار اعلام شده ۷۲۰ شهر مجوز حفاري 
گرفته اند و در ۳۵۰ شهر عمليات عمراني آغاز شده و 
در دو سال گذشته بيش از ۱۴ هزار كيلومتر حفاري 
و داكت گذاري ش��ده كه درنهايت ۸ ميليون خانوار 
تاكنون تحت پوش��ش قرار گفته ان��د. اگرچه ايجاد 
پوش��ش فيبرنوري در اين پروژه از اهميت بسياري 
برخوردار اس��ت اما مهم ترين مس��اله اتصال اس��ت 
تا مردم تأثي��رات اين فناوري را احس��اس كنند كه 
براساس گزارش رس��مي ميزان اتصال در اين مدت 
عدد زيادي نيست و دليل آن مي تواند تمركز دولت 

قبل بر بحث پوشش باشد.
 باوجود آنكه از ابتداي آغاز به كار به دولت چهاردهم 
مس��وولان كم و بيش درباره روند اجراي اين پروژه 
توضيح داده ان��د، اما همچنان س��وال و ابهام درباره 
چگونگي ادامه اين پروژه وجود دارد. با نگاهي به برنامه 
هفتم توسعه مي توان فهميد كه ماده و بخش مختلفي 
به اين پروژه اختصاص پيدا كرده و مهم ترين تأكيد 
اين برنامه بر بحث اتصال است و آنگونه كه مسوولان 
اعلام كرده اند اولويت در دولت چهاردهم بحث اتصال 
خواهد بود. سيدمحمد رضوي زاده - رييس پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات - در اين باره گفته است 
طبق تاكيد وزارت ارتباطات اين پروژه همچنان در 
اولويت اس��ت اما نيازمند بازنگري در مس��ير اجرا با 

تمركز بر اتصال به جاي پوشش است.

 در اين پروژه مقرر شد طي چهار سال عقب ماندگي ها 
جبران شود تا حدي كه دسترسي با كيفيت از طريق 
فيبر براي مردم كش��ور فراهم ش��ود. ب��ه گفته اين 
مقام مس��وول طبق آخرين آمار، هش��ت ميليون و 
صد پورت دسترسي ايجاد ش��ده است، اما در بحث 
اتصال، استفاده و اس��تقبال از طرف مشترك نهايي 
تنها شش��صد هزار مشترك متصل هس��تند و اين 
اختلاف زياد ش��ده اس��ت؛ در وزارت ارتباطات اين 
مس��اله و چالش به پژوهش��گاه ارتباطات و فناوري 
اطلاعات سپرده و قرار شد كه پروژه تحقيقاتي در اين 
خصوص انجام شود. مساله اي كه اخيرا وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات به آن اش��اره و تأكيد كرده است 
پروژه فيبرنوري علاوه بر اينكه تكليف قانوني است، 
به آن اعتقاد دارند و در دولت چهاردهم در دس��تور 
كار خواهد بود، اگرچه به صورت طبيعي تغييراتي در 
پروژه ها ايجاد شود، اما اصل ماجرا ادامه پيدا مي كند. 
هاشمي تصريح كرده است در پروژه توسعه ارتباطات 
ثابت مبتني بر فيبر نوري هزينه هاي زيادي ش��ده و 
در آينده هم خواهد شد و اگر اين پروژه مورد استفاده 
عموم مردم قرار نگيرد، مديون خواهيم شد؛ بنابراين 
بايد نگاه مبتني بر ايجاد »پوشش« را به نگاه مبتني 

بر »اتصال« تغيير داد.
 همچنين پروژه فيبرنوري در كنار مزيت هاي فراواني 
كه دارد مي تواند تأثير بس��ياري بر كاهش س��رقت 
تجهيزات مخابراتي داشته باشد؛ به عبارتي فيبرنوري 
مي تواند تا ۵۰ درصد س��رقت تجهيزات و كابل هاي 
مخابرات��ي را كاهش دهد. در بخش هاي روس��تايي 
كه س��رقت تجهيزات زياد بود، استفاده از فيبرنوري 
اعمال شده است؛ اگرچه باز هم در روزهاي اول سرقت 
وجود داشت اما اكنون كه سارقان فهميدند اين كار 
براي ش��ان درآمدي ندارد ، آمار سرقت كاهش پيدا 
كرده است. با اين تفاسير مس��وولان و كارشناسان 
تأكيد مي كنند يكي از مسائلي كه هر پروژه از جمله 
پروژه فيبرنوري را پيش مي برد، خوش نامي است و 
مردم بايد از آن احساس رضايت كنند؛ مساله اي كه 

رييس جمهور هم بارها به آن اشاره كرده است.

خلأ قانوني و برخوردار نبودن حوزه اقتصاد پلتفرمي از 
قوانين مشخص و روزآمد از عمده چالش هاي حقوقي اي 
است كه پلتفرم ها با آن دست به گريبانند. با توجه به اينكه 
تنها ۲.۵ درصد مبادلات الكترونيكي در فضاي مجازي 
صورت مي گيرد، عقب ماندن قانون از س��اماندهي اين 
حوزه، منجر به بروز مشكلات متعددي مي شود كه تنها 
پلتفرم ها طرف حساب آن نيستند و كاربران و حتي خود 
مراجع از اين شرايط متاثر مي شوند. به گزارش پيوست، در 
دومين روز از رويداد ايران ديجيتال باقر انصاري، دانشيار 
دانشكده حقوق بهش��تي اعلام كرد كه پلتفرم ها از سه 
سمت مراجع قانوني، خود پلتفرم و كاربران متوجه چالش 
مي شوند. چالش تعامل با مراجع حكومتي، چالش با ديگر 
پلتفرم ها و كاربران تجاري و نهايي س��ه طرف حساب 
پلتفرم ها در زمينه بروز چالش است. مسووليت ناشي از 
محتوا، عيب و نقض محصول، نقض مالكيت هاي فكري 
و غيره از جمله مسووليت هاي سكوهاي ديجيتالي است. 
انصاري مهم ترين چالش مطرح از سمت كاربران را اعتماد 
آنها اعلام كرد. نقض حقوق مالكيت فكري، نقض داده هاي 
ش��خصي و حريم خصوصي، چالش مرتبط با تبليغات 
هدفمند و شخصي سازي شده و چالش قيمت گذاري كالا 
و خدمات را از ديگر چالش هاي جدي از سمت كاربران 
براي پلتفرم ها دانس��ت. ضرورت تمايز بين پلتفرم ها و 
خدمات واسط و غيرواسط به اعتقاد انصاري نقطه شروع 
براي مقابله با چالش ها بايد باش��د. انص��اري در رابطه با 
حد و حدود مسووليت پلتفرم ها گفت: پلتفرم ها اصولا 
مسووليتي ندارند مگر زماني كه مرتكب تقصير باشند. 
اين قاعده كلي در عموم كشورهاست. اطلاع به پلتفرم از 
سمت مراجع قانوني راهكار موثر و رايج در اغلب كشورها 
است. پس از اطلاع در صورت رفع مشكل از سمت پلتفرم 
مشكل ديگري به وجود نخواهد آمد. اما در غير اين صورت 
بايد به صورت قانوني با پلتفرم برخورد شود. او همچنين 
اشاره كرد كه بايد ضوابط دسترسي مراجع به داده هاي 
پلتفرمي و پلتفرم ها به داده هاي كاربران به صورت شفاف 
مشخص شود. او قاعده مند شدن وضعيت تعامل پلتفرم ها 
با مراجع عمومي را از ديگر نكات حائز اهميت در ساز و كار 

اقتصاد پلتفرمي دانست.

 شفاف شدن عملكرد پلتفرم هه براي كل كاربران و افكار 
عمومي از طريق روش هاي گوناگون مانند انتشار گزارش، 
شفاف ش��دن وضعيت تبليغات تجاري و بلاگرها، قابل 
اعتماد بودن رتبه بندي هاي اعلام شده و قاعده مند شدن 
حق بي نامي در فضاي مجازي و حمايت از حقوق كاربران 
كودك و حمايت از كارگران پلتفرمي از اين موارد مرتبط 

با شفافيت پلتفرم ها است.

  رويكرد نظام هاي حقوقي
در اين روي��داد كه به همت گروه علمي-تحليلي طيف 
برگ��زار ش��د، زهرا محس��ن پور عضو انجم��ن تجارت 
الكترونيكي مسووليت مطلق، مصونيت مطلق و مسووليت 
مشروط را سه رويكرد نظام هاي حقوقي مختلف نسبت 
به پلتفرم ها برشمرد. او سومين رويكرد را شامل مزاياي ۲ 
رويكرد ديگر و درصدد رفع و برطرف كردن چالش هاي 
آن رويكردها دانست. محسن پور اين رويكردها را مانند 
طيفي مي داند كه نظام حقوقي كش��ورها روي آن قرار 
مي گيرند. نظام حقوقي كشور  ما شامل هر دو طرف طيف 
است. از منظر قانوني در سمت مصونيت مطلق و از سمت 
رويه و اجرايي در طرف ديگر طيف قرار دارد. ساماندهي 
از طريق ابزاره��اي موجود و تصويب قانون براي همين 
منظور در بلندمدت يكي از راهكارهايي است محسن نژاد 
براي تاثيرگذاري قوانين اين حوزه مطرح كرد. احسان نيز 
فقدان قوانين صريح و شفاف و همچنين رسيدگي هاي 
غيرتخصصي به پرونده هاي اين زمينه توسط مراجعي كه 
اطلاعات چندان مرتبطي با اين حوزه ندارند را چالش هاي 
حقوقي و قانوني پلتفرم ها خواند. او به نداش��تن قانون 
مشخص درباره اين شيوه از كسب وكار اشاره كرد كه نبود 
آن مقدار قابل توجهي منجر به تحمل دشواري از سمت 
پلتفرم ها شده است. همچنين حميد قهوه چيان بيش از دو 
سوم مشكلات مربوط به پلتفرم ها را مرتبط با خلأ قوانين 
دانست و گفت كه بايد اصلاحات قانوني صورت بگيرد زيرا 
كه تصويب قوانين خوب و درست در بهبود اوضاع مي تواند 
موثر باشد. او همچنين افزود كه نظارت پيشيني بر پسيني 
در اين زمينه برتري دارد و متاسفانه نظام حقوقي از بازار و 

تحول عقب افتاده است. 


